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ników reprezentujących różnie dziedziny oraz na nawiązanie bliższych 
kontaktów owocujących w przyszłości wspólnymi opracowaniami z za
kresu sozologii systemowej.

Uczestnicy konferencji wyrazili chęć spotkania na kolejnych krajo
wych konferencjach sozologicznych, a główny organizator Glob Polska 
Organizacja Odzysku S.A. zobowiązał się do dalszej organizacji ogólno
polskich konferencji sozologicznych w dwuletnim cyklu.

Krzysztof Biernat

Sprawozdanie z konferencji naukowej pt. Filozoficzne, 
ekonomiczne i przyrodnicze uwarunkowania 

zrównoważonego rozwoju, Olecko 20-21 czerwca 2003

W dniach 20 i 21 czerwca 2003 roku w Olecku, pod patronatem Polskiej 
Akademii Nauk -  Komitetu Inżynierii Środowiska z siedzibą przy Instytu
cie Inżynierii Ochrony Środowiska Politechniki Lubelskiej, Uniwersytetu 
Kardynała Stefana Wyszyńskiego w Warszawie -  Instytutu Ekologii i Bio
etyki Wydziału Filozofii Chrześcijańskiej oraz młodej, lecz prężnie rozwi
jającej się Wszechnicy Mazurskiej w Olecku -  Wydziału Ochrony Środowi
ska odbyła się konferencja naukowa pod tytułem: Filozoficzne, ekonomiczne i 
Przyrodnicze Uwarunkowania Zrównoważonego Rozwoju.

Konferencja skupiła w jednym miejscu kilkadziesiąt osób reprezentu
jących różne środowiska i dziedziny wiedzy, których wspólnym celem 
jest chęć wykształcenia odpowiedzialności za stan i zrównoważony roz
wój środowiska naturalnego oraz odnalezienie harmonii między pełnym, 
aktywnym ludzkim działaniem z poszanowaniem praw natury.

Konferencja stała się miejscem wymiany doświadczeń, poglądów i 
opinii a także doskonałą okazją do nawiązania nowych kontaktów.

Warsztaty otworzył Przewodniczący Komitetu Organizacyjnego prof, 
dr hab. Lucjan Pawłowski. W Komitecie Organizacyjnym znaleźli się tak
że: ks. prof, dr hab. Józef Marceli Dołęga, prof, dr Józef Krajewski, prof, 
dr hab. Zdzisław Ciećko i mgr Stanisław Nowel.

Konferencja podzielona była na 5 sesji tematycznych.
I sesja -  FILOZOFICZNE UWARUNKOWANIA ZRÓWNOWAŻONE

GO ROZWOJU. Przewodniczył jej prof, dr hab. Lucjan Pawłowski. O 
zrównoważonym rozwoju mówili ks. prof, dr hab. Józef M. Dołęga oraz 
prof, dr hab .Zbigniew Hull.



Kolejne wygłoszone referaty:
—  „Chaos czy równowaga? -  Atraktory w środowisku" -  mgr Stanisław 

Nowel -  WM Olecko
—  „Pojęcie Sustainable" -  mgr inż. Marek Haliniak -  Ministerstwo Śro

dowiska
—  „Psychologiczne aspekty niektórych zakłóceń w ekorozw oju" -  dr 

Andrzej Świderski -  AP Siedlce.
W II sesji pt. WSKAŹNIKI ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU, której 

przewodniczył prof, dr hab. inż. Stefan Kozłowski, wygłoszona następu
jące referaty:
—  „Regionalne wskaźniki zrównoważonego rozwoju" -  prof, dr hab. Ta

deusz Borys -  AE Jelenia Góra
—  „Wartości humanistyczne dla zrównoważonego rozwoju" -  ks. dr An

toni Skowroński -  UKSW Warszawa
—  „Edukacja środowiskowa jako element strategii zrównoważonego 

rozwoju" -  prof, dr hab. Włodzimierz Tyburski -  UMK Toruń
—  „Ścieżki edukacyjne jako element edukacji dla zrównoważonego roz

woju" -  dr Artur Pawłowski -  Politechnika Lubelska
—  „Wdrażanie zrównoważonego rozwoju na obszarze rezerwatu bios

fery Polesie Zachodnie" -  prof, dr hab. Tadeusz Chmielewski -  Poli
technika Lubelska

—  „Zrównoważony rozwój terenów rolnych" -  mgr Tomasz Laskowski
-  WM Olecko
W III sesji, której przewodniczył prof, dr hab. inż. Zdzisław Kaczma
rek pt. TECHNOLOGIE DLA ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU 
wygłoszona następujące referaty:

—  „Analiza zmienności w kształtowaniu strategii trwałego rozwoju" -  
dr inż. Lesław Michnowski -  PAN

—  „Finansowo gospodarcze uwarunkowania ochrony środowiska w 
kontekście implementacji norm ekologicznych Unii Europejskiej -  dr 
Maciej Rudnicki -  KUL

—  „Zrównoważone nawożenie w systemach rolnictwa" -  prof, dr hab. 
Teofil Mazur, mgr Zbigniew Mazur -  WM Olecko

—  „Ochrona powietrza atmosferycznego w przyrodniczych uwarunko
waniach Warmii i M azur" -  prof, dr hab. Leszek Rogalski, mgr Ber
nard Larysz -  UWM Olsztyn
W IV i V sesji pod tym samym tytułem wygłoszono następujące refe
raty:

—  „Ocena środowiska przyrodniczego Mazur, zagrożenie lasów na te
renie M azur" -  prof, dr hab. Kazimierz Pieńkos -  WM Olecko

—  „Rekultywacja terenów po eksploatacji kruszywa" -  dr Artur Keszek
-  SGGW Warszawa



—  „Komposty z odpadów zielonych i ich wpływ na właściwości gleby" 
-  prof, dr hab. Barbara Filipek-Mazur -  AR Kraków, prof, dr hab. Ka
zimierz Mazur -  WM Olecko

—  „Udział drobnoustrojów w bioremediacji gleb zanieczyszczonych" -  
prof, dr hab. Józef Kobus -  WM Olecko

—  „Mobilność metali ciężkich w zależności od wybranych właściwości 
gleb" -  prof, dr hab. Stanisław Mercik -  WM Olecko

—  „Nawożenie w ochronie środowiska" -  prof. dr hab. Anna Krauze -  
WM Olecko

—  „Struktura treści nauczania z zakresu rozprzestrzeniania się zanie
czyszczeń w środowisku" -  dr Tadeusz Domański -  UWM Olsztyn

—  „Oddziaływanie zanieczyszczenia gleby cynkiem na plonowanie i 
skład chemiczny owsa" -  prof, dr hab. Zdzisław Ciećko, mgr Stani
sław Nowel -  WM Olecko, mgr Tomasz Najmowicz, Jacek Gratunik -  
UWM Olsztyn.
Sesjom przewodniczyli prof, dr hab. Zdzisław Ciećko, ks. prof, dr 

hab. Józef M. Dołęga i dr inż. Krzysztof Biernat.
Na konferencji zaprezentowano pierwszy numer nowego czasopisma 

pt. Sozologia, edukacja ekologiczna i gospodarka odpadami, skierowanego do 
środowiska naukowego, pracowników służb ochrony środowiska, stu
dentów i wszystkich tych, dla których ten problem nie jest obojętny.

Konferencje odbyła się w Gospodarstwie Agroturystycznym w Gi- 
żach kolo Olecka, co miało istotnym związek z poruszaną tematyką. Wła
ściciele gospodarstwa stworzyli przyjazną i rodzinną atmosferę a menu 
przygotowane było z własnych produktów wyhodowanych ekologicznie. 
Po dyskusji plenerowej, która odbyła na zakończenie konferencji posta
nowiono organizować kolejne warsztaty wieloproblemowe z zakresu so
zologii, których celem będzie wymiana poglądów w interdyscyplinar
nych zespołach problemowych poczynając od nauk humanistycznych po
przez prawo i ekonomię aż do nauk technicznych.

W związku z tym gratulujemy organizatorom tak cennego przedsię
wzięcia i wyrażamy nadzieję spotkania na kolejnej takiej konferencji.

Ewa Biemat-Chojnacka


